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ROČ. III.

Jaroslav Fischer: Předpoklady oposice.Odmítnutím vstupu národní demokracie do nové vlády ukončuje se šestinedělní období porad o odhodnocení Kč. Největší československá strana, agrární, uvěřila definitivně, že toto opatření bude kouzelným lékem pro rozvrácený hospodářský život. Národní demokrati nesle- vili nic se své počáteční skepse a odmítají logicky převzíti spoluodpovědnost za provádění měnového pokusu.Tento odchod do oposice má v sobě pro naše poměry mnoho nového a poučného. Tak na př. že strana, která tvořila součást velké většiny vlád republiky, přechází k oposičnímu postupu z důvodů zásadních, což se, jak známo, u nás napořád nestává. Že jde o stranu, která prokazatelně sdružuje většinu těch, kterým novým plánem udánlivě má býti především pomoženo. Tato skepse průmyslníků, aby jim stát v této formě pomáhal k zvýšení vývozu, byla by mohla — a měla — otřásti důvěrou všech, kteří pod devalvačním praporem vypalovali pomoc průmyslu jako svou těžkou munici.Ale změna fronty národní demokracie z vlády do oposice má i jinou stránku, na kterou se v zaslepené horlivosti obhájců odhodnocení zřejmě pozapomnělo. V naší zmechanisované demokracii, která zná počet jako jediné měřítko pro podíl na vládní moci, se už dávno, od volební porážky národní demokracie, hledí s patra na tuto malou stranu. Připusťme, že vládní většina se neotřese ztrátou třinácti hlasů. Ale jako není jisto, že kdo má moc, má i pravdu, tak platí, že význam politické strany nedělá jen počet mandátů. Kdyby to platilo, byla by na př. komunistická strana u nás hrála docela jinou roli. Ať se to komu líbí nebo ne, národní demokracie representuje významnou politickou tradici, kádry podnikatelů a intelektuálů, kteří nikdy v tomto počtu nepůjdou s levicí, zkušenost a trpělivost. Je vybudována na spolehlivé ideologii, o které těžko bude dnes někdo dokazovat, že je ve světě zastaralá. Odchod takové strany a její činnost v oposici není tedy tak lehká aféra, jako ztenčení vládních lavic o třináct poslanců.

Poslední týden krise byl charakterisován ostrou censurou hospodářských článků „Národních Listů“. Je překvapující, vede-li se o věci novinářská diskuse, že jest jedné části diskutujících brána možnost podepřít své stanovisko. Bylo-li účelem konfiskací snad ukázat národním demokratům, co je v oposici čeká, pochybujeme o odstrašující ceně takových zásahů. Za okolností — to platí o zabavení článku dr. Kramáře — může takový postup být politickou neobratností prvého řádu. Ale tím se dostáváme k zásadní otázce poměru vlády a oposice.*Není divu, že v poměrech, kdy není jasno, jak dalece se kryjí zájmy státu se zájmy vlády, je těžko vymeziti práva a povinnosti oposice. Kdežto v klasických demokraciích jsou — nebo donedávna byla — přesně vymezena místa pro obojí, u nás užívá se všeobecné nejasnosti k tomu, aby se obě strany podezřívaly i přímo obviňovaly z nedostatku loyálnosti k státu. Ve spořádaném státě mohou to býti jen zásadní důvody, které vedou nějaké strany do oposice. Tyto zásadní důvody, které jsou postaveny proti zásadám většiny, mají na zřeteli stejně státní zájmy. Je pak otázka vývoje a času, Zdali a kdy jim dají zapravdu. Zásadně kladný poměr ke státu vede oposici k tomu, aby nepodnikala nic, co by mohlo ohrozit základy státu. Musí ji vést k tomu, aby posuzovala počínání vlády přísně, ale objektivně. Být v oposici neznamená zamítat šmahem všecko, s čím vláda vystoupí. Znamená zkoumat její návrhy, deset jich zamítnout, ale třeba stejný počet schválit, jestliže jsou čistě praktické povahy a nerozchá- izejí se s koncepcí, pro kterou strana do oposice šla. iNa druhé straně nikdo se nemůže ubrániti dojmu, že vlády — hlavně v této zemi — příliš podléhají svodu moci a jsou znervosněny oposici tak, že svlékají rukavičky. Domnívá-li se vláda, že má pravdu, musí o tom zemi přesvědčit. Ale nemůže svou pravdu zemi vnucovat. Na výtky je nutno odpovídat a ne přecházet je mlčením, jakmile se zjistí, kým byly 



34 Modrá revuevzneseny. Vzít oposici možnost projevu, je politika vždycky katastrofální. Vede spolehlivě k zostření boje a činí z odpůrců nepřátele. Ostatně nikdy ti, kteří jí momentálně používají, nevědí, kdy se obrátí proti nim.Nejbližší dny ukáží, zdali je u nás možnost korektního poměru mezi vládou a oposicí.*Jestliže to byly měnové důvody, které vedly národní demokracii do oposice, neznamená to, že tato strana musí se v ní omeziti jen na hospodářské věci. Při účasti v koalici muselo se mlčeti k mnoha politickým věcem, které dávno byly zralé pro seriosní veřejnou diskusi. Je jasno, že dnešní zubožený stav hospodářského života a finanční situace státu jsou způsobeny — kromě příčin světových a všeobecných — řetězem chyb vládní politiky a základními omyly. Je u nás zvykem flikovat díry podle toho, jak se ukáží. Nepochybujeme, že také druhá vláda Malypetrova bude si hledět zúžit svůj úkol na měnovou otázku. Myslíme, že dnes se nikdo, ani oposice, ani vláda, nevyhne léčení od základu.Celý politický život se utápí v bezduché parlamentní rutině. Stratégové politických tahů a protitahů ztratili jakoukoliv důvěru v jiné dělání politiky. Ale, což je trapnější, ztratili důvěru v jakékoliv zásady. Platí-li nějaká, je to zásada kompromisu. Ten byl postaven na vysoký podstavec jako božstvo, které usměrňuje politické bitvy. Čas icd času ozve se rouhavý hlas, hlavně z řad mladších, který žádá nějaký zásadní krok. Ale rutinéři se usmějí, poukáží na nezralý idealismus, který mají, bohudíky, dávno za sebou, a hlavně poukáží na to, že tímhle způsobem se stát spravuje patnáct roků a pořád to nějak jde. Vidíme, že tato skepse k jakémukoliv jednoznačnému rozhodnutí má i příčiny věkové. Šedesátníci nechtějí býti vyrušováni na cestě, po které kráčí desítky let. Důvěřují, že veřejnost si nepovšimne, oč jde, protože toto kompromisnictví je zastíráno slovním siláctvím programových prohlášení vládních.A přece země pociťuje, že tento nemožný systém, který zkomolí k nepoznání každý návrh zákona, který brání unifikaci zákonů a oddaluje reformu občanského práva, protože se o ní musí dohodnout, že tento systém je dále neudržitelný. Nic nepomůže, že se zastírá demokracií a že prohlašuje kompromis za vrchol demokratických ctností. „Dohodneme se, že se dohodneme“ je dnes jako na počátku jeho heslem; ale heslo republiky zní: „Pravda vítězí.“ *Je velmi dojemné, jakou lásku k demokracii objevila v sobě naše levice. Kde jsou doby, kde se všechno řešilo pod zorným úhlem „máme většinu“. Dnes ozývá se z levého táboru ve

mlouvavá řeč o „demokratické spolupráci“. Demokracie nesmí se státi pláštěm levé diktatury. Vidíme daleko spolehlivější elementy pro zajištění demokracie v jiném táboře než levém.Říkáme-li, že levice se snaží využiti demokracie k zajištění své převahy, říkáme tak s plnou zodpovědností. Nic nezáleží, že vládne jen za pomoci agrární strany. Agrárníci se bohužel v tomto společenství omezují jen na své hospodářské zájmy. Celé pole kulturní politiky, celá politika zahraniční jest tichou dohodou ponechána levici. A ta se snaží, aby uvnitř i navenek Československo si podrželo levý nátěr. *Proti těmto zájmům tříd a lépe řečeno stran musí oposice zdůrazniti autoritu národa. To jest v době, kterou prožíváme, poslední neotřesená a neotřesitelná, protože přirozená, politická autorita.Této autoritě musí být podřízeno všechno. Před ní musí ustoupit v prvé řadě dílčí hospodářské zájmy. Nesmí to být nadále národ jako' celek, který trpí třídními boji. Proto musí býti organisace jednotlivých stavů včleněny do státního systému, aby byly jím řízeny a neovládaly jej, jako se dosud děje. Je třeba, aby jim byl poskytnut podíl na zákonodárné moci a není-li to možno v rámci dnešního právního řádu, aby byla provedena ústavní reforma.Má-li být posílena důvěra k vedení státu, je třeba mu dáti přímou oporu nejširších vrstev a zbaviti jej dohodování stran. Je nutno pomýšlet na to, zdali by autorita hlavy státu nebyla zvýšena přímou lidovou volbou, místo aby vznikala z kuloárního jednání sněmovny.Je nutno vybavit výkonnou moc rozhodností a možností, aby se odvolala k národu. Vláda nemůže být v zajetí volených zástupců, kteří sami nejsou neodvislí, nýbrž po celé volební období jsou automaty svých stran.Nadhazujeme úmyslně jen v hlavních rysech změny, kterých si vyžaduje důkladné léčení veřejného života. Nejprve musí být jasno o principech, detailní propracování nedá pak na sebe čekat. Ale bez jednotné zásady veřejné správy žádná reforma nebude účinná. Dosavadní systém, svésti pod jednu střechu všechny světové názory, zkrachoval. Musí být nahrazen systémem jediné zásady. A ígu jest národní autorita. ★Taková reforma není možná s dosavadními lidmi. Československá politika musí býti omlazena. To neplatí o jedné straně, ale o všech. Nepředstavujeme si omlazení eliminováním všech, kteří překročili určitou věkovou hranici. To není otázka mechanického klíče. Mezi dnešními starými jest mnoho lidí svěžích a pružných, kteří se postaví do služeb reformní práce, jako mezi věkově mladými jest mnoho těch, kteří 



Modrá revue 35půjdou proti ní. Ale země potřebuje nové víry, nového elánu. Ten mohou přinésti noví lidé, nezatížení a podnikaví v nejlepším smyslu.Oposice má povinnost a možnost přinésti konkrétní propracování reformy veřejného života. V oposici, daleko od vládních tahanic a 
intervencí, mohou zráti myšlenky, které nejsou zaměřeny jen na týden dopředu.Země čeká na činy. Pochybuje, že se jich dočká od dosavadních rutinérů. Oposice má velkou příležitost. Národní demokracie může se dobře zasloužiti o stát.

Události poslední doby, jednání o hospodářském plánu, debaty a vše ostatní opravňuje nás k tomu, že používáme výše uvedeného titulku. V několika článcích v tomto časopise upozornili jsme na to, že naše vláda trpí v hospodářských otázkách nerozhodností a opožděným následováním příkladů ciziny, a to vždy v době nevhodné, kdy již cizina opouští, nebo má aspoň nejlepší snahu opustiti cesty, které nepřinesly očekávaných výsledků. Před nepodařenou světovou hospodářskou konferencí v Londýně panovaly v celém světě snahy deflační, v té době byla u nás vláda Udržalova, která byla stoupencem zásady „ono se to nějak vytříbí“, hesla, které pokud vůbec někde v Evropě bylo ideálem, bylo zcela jistě již v té době kouzla svého zbaveno. V době, kdy u nás vláda Malypetrova vztyčila program deflační, ujímaly se v cizině, v Anglii, Americe a j., tendence zcela opačné: zvýšení cen a důchodů, snížení hodnoty měny za účelem podpory vývozu a oživení hospodářství. Dnes, kdy naše koaliční vláda přichází s experimenty měnovými, jedná se již s veškerou vážností o stabilisaci nejdůležitějších světových měn. V hospodářství více než jinde platí stará pravda, že nejméně tolik záleží, má-li akce míti úspěch, na příhodném a včasném jejím provedení, jako na její technické povaze.
Připravuje se plán.Zatím co v cizině skromně, avšak přece viditelně počaly se projevovati náznaky hospodářského oživení, zůstával náš „ostrov klidu a pořádku“ jako zaklet. Stejně jako nás krise později zasáhla, zdálo se, že má úmysl nejpozději nás opustiti. Byla to atmosféra, která volala po rázném činu, která však vyvolávala též zvýšenou nervositu, projevující se pak ve veškerém jednání. Ačkoliv již dlouho před tím mluvilo se o nutnosti celkového hospodářského plánu a bylo dokonce tvrzeno, že takový plán již existuje, ukázalo se náhle, že vůbec nic nebylo připraveno a že vše bylo pouhou fantasií. Je příznačné pro naše poměry, že první návrh na částečné oživení části naší hosp. činnosti, totiž vývozu, vyšel od dr. Engliše, muže t. č. stojícího oficielně mimo vládu a spíše teoretika než praktika. Až po tomto plánu, jehož autor má zásluhu, že se počalo vůbec ve větším měřítku o hospodářských věcech a obzvláště o větších ak

cích jednati, zrodil se plán Preissův, Traplův, Matouškův, Meissnerův a j. členů vlády. Nutno loyálně konstatovati, že plán Englišův spočíval na pevných teoretických zásadách svého tvůrce. Teorie o vině zlata na dnešní krisi má mnoho stoupenců v celém světě a nebyla dosud vědecky vyvrácena. Po stránce praktické a počtem příznivců byla ovšem poražena teorií, lépe řečeno skutečností, že nepoměr mezi nabídkou a poptávkou je nejzákladnější příčinou deprese. Plán Traplův byl nepatrnou obměnou plánu Englišova. Znehodnocení koruny resp. snížení zlaté hodnoty její je upřímným provedením Englišova neupřímného návrhu. Plán Preissův směřoval též k oživení vývozu. Ačkoliv by jeho provedení bylo skrývalo pro celkové hospodářství méně nebezpečí než plán Englišův nebo jeho definitivní proměna, přec jen nesl na sobě příliš zřetelnou pečeť svého původu a byl by příliš značným zatížením státní pokladny, nehledě k nebezpečí cizích protiakcí. Plán Matouškův správně vystihl nebezpečí druhých návrhů, a to jednak zvýšení cen surovin a tím zmenšení konkurenční schopnosti našeho vývozu, jednak následky odvetných opatření ciziny, které by akci naši paralysovaly. V zavedení dovozních listů na suroviny jako prémií za vývoz do některých zemí nenalézaly by tyto záminky k zákroku, neboť při případném zvýšení našeho vývozu do těchto zemí nastal by též zvýšený vývoz k nám. Ztráty státní pokladny na clech byly by paralysovány zvýšením hospodářské činnosti. Jest velká škoda, že tento plán, který by jistě obstál v nej věcnější debatě, nebyl téměř vůbec projednáván. Plán Meissnerův spočívá v zásadě na podpoře podnikatelů, kteří zaměstnávají nové pracovní síly. Je to akce, která po prvé provedena byla v Německu za vlády Papenovy, a později, aniž by bylo vyčkáno její účinnosti, při změně režimu zrušena. Vychází ze zásad, že tímto způsobem zvětšena bude zaměstnanost a současně zvýšen konsum. Plán tento byl jediný ze všech plánem širším a ne- obíral se pouze otázkou vývozu.Nechci v tomto článku zabývati se detailně výhodami a nevýhodami jednotlivých plánů. Jednak bylo téměř o všech velmi mnoho psáno a debatováno, jednak padlo již definitivní rozhodnutí. Bylo rozhodnuto provésti snížení hodnoty konmy asi o 16%, a to i za cenu oslabení
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36 Modrá revuekoalice a vystoupení z vlády strany národně demokratické. Bylo až s podivem na to pohlíženo a vyvolalo to velmi mnoho nespokojenosti ve vlastních řadách, jak dlouho strana v koalici zůstávala, ačkoliv celá řada politických i hospodářských činů vlády volala po jejím vystoupení. Hospodářské a měnové zásady nezapomenutelného Rašína a jeho odkaz resp. provádění jeho myšlenek v zájmu celého národa stálo za to, aby do krajností byly ve vládě hájeny. Dnes, kdy opouštěna jest nejzákladnější a nejzdravější zásada finanční politiky dr. Rašína — pevná a zdravá měna — není ve vládě místa pro stranu, která odpovědna oprávněnosti svého názoru i dnes setrvává na tomto stanovisku. Po straně živnostenské je to již druhá strana pravice, která pro hospodářské otázky opouští koalici. Levicové směry nabývají vrchu, a jak četné příklady z ciziny ukazují, jest takový zjev obzvláště v době krise pro stát a hlavně jeho finance velmi nebezpečný. Jestliže při odchodu živnostníků z vlády bylo možno vytýkati těmto krátkozrakost a sobeckost tohoto rozhodnutí vzhledem k tehdejší nutnosti zvýšení daně obratové, jest rozhodnutí strany národně demokratické, jak na základě hospodářských faktů uvidíme, diktováno zájmem celostátním, po bedlivém a důkladném prostudování celého problému.
Odhodnocení měny a vývoz.Vývozní naše průmysly ocitly se ve veliké krisi. Krise tato projevovala se jednak zvýšením nezaměstnanosti, jednak zvýšenou konkurencí na tuzemském trhu a stlačením cen jak pro tuzemský, tak i omezený trh zahraniční. Vývoz náš nebyl tedy omezen, jak mylně jest Englišem i jeho stoupenci tvrzeno, vzhledem k vysokým cenám našeho zboží, ale vlivem aut- arkických směrů v cizině, jevících se různými formami, ale vždy omezením dovozu. Druhou překážkou jsou platební potíže některých zemí. V našem vývozu setkáváme se po stránce mezi- národně-obchodní s třemi typy zemí. Ve Francii, Holandsku, Belgii, Polsku, Švýcarech, Itálii, Španělsku a j. panuje ochranářská politika celní a kontingentní. Náš vývoz do těchto zemí činí asi 25% celkového vývozu. V druhé skupině jsou země, které z důvodů platebních mohou dovézti jen tolik, co vyvezou. Sem patří naši partneři z Malé dohody, Rakousko, Maďarsko, Řecko, Bulharsko a Německo. Náš vývoz do těchto zemí činí 40—45%. Zbytek asi 30% připadá na země s volnou dovozní politikou mezi něž počítáme ovšem i Spojené státy severoamerické, do nichž vývoz je téměř znemožněn, a Rusko a pobaltské státy, jejichž kupní síla je nepatrná.I kdybychom tedy, bez ohledu na meziná- rodně-hospodářské poměry a špatnou orgam- saci svého vývozního průmyslu prohlásili, že jediné vysoké ceny našeho zboží jsou příčinou 

sníženého vývozu, a postavili se tak na stanovisko Englišovo a vlády, zkonstatujeme, že měnové experimenty mohou míti v nejlepším případě účinek na 30, po odečtení Ameriky, Ruska a Pobaltí na 20—25% celkového našeho vývozu.Po snížení zlatého základu Kč, klesne automaticky její kurs v cizině a stoupnou nejen ceny surovin a tím i zboží pro tuzemsko i cizinu, ale též naše platy za pojištění, dopravné a j. poplatky cizině, které podle platební bilance z r. 1932 činily 10x57 miliardy Kč. Při stejném rozsahu obchodu a znehodnocení Kč o 16% zvýší se tyto poplatky o 1.67 miliardy Kč. V roce 1933 dovezli jsme suroviny v hodnotě 2908 mil., po znehodnocení Kč zaplatili bychom o 465.2 milionu Kč více za totéž zboží. Za potraviny zaplatili jsme 1222 mil. Kč, po znehodnocení za totéž množství o 195.5 milionu Kč více. V čem může se projeviti to zvýšení? Jediné ve zvýšení cen všeho dovezeného zboží. Vzestup cen jednoho artiklu vyvolává zvýšení cen i zboží druhého. To jest stejná všeobecná pravda, jako že zvýšení důchodů a příjmů nesleduje konstantně a stejnoměrně zvýšení životních nákladů.V těchto jevech tkví škodlivost měnových experimentů. Právě tam, kde od návrhu jest očekáván největší užitek, jak z rozhlasového projevu min. předsedy i prohlášení jiných oficielních osobností jest zřejmo, tkví první a velmi důležitý jeho neúspěch.Zjev, kdy ceny z ciziny dovezeného zboží jsou proti cizině vysoké, projevuje se u nás již nyní, před znehodnocením měny, i když následkem zatížení dovozu jinou formou, totiž cly a pod., index velkoobchodních cen dovezeného zboží klesl u nás na př. od r. 1929—1933 o 36%, ve Francii v téže době o 55%, v Německu o 54%.Znehodnocení měny nepřinese tedy očekávaného výsledku ve zvýšení vývozu, neboť jest špatným lékem, který by mylně předpokládanou příčinou nemoc tuto mohl vyvolati.Jinou důležitou příčinou, mluvící proti znehodnocení měny, jest nevhodná doba. V době, kdy v státech, jež jsou jako příklad uváděny, na př. v Anglii, přikročeno bylo k znehodnocení libry, panoval na světových trzích pokles cen surovin a j. zboží, takže zdražovací akce uvnitř země nebyla zřejmá. Ostatně jest i Anglie v zcela jiném postavení než my, neboť není odkázána na dovoz surovin z ciziny, nýbrž více ze svých dominií, která provedla tytéž měnové operace jako země mateřská. Konečně byla Anglie první zemí, která tímto způsobem ve vhodnou dobu postupovala a těžila jako první z krátké doby než ostatní státy učinily obranná odvetná opatření. Podle oficielních anglických statistik nastalo v prvých měsících po měnové operaci asi 5% oživení vývozu. Na této výši udržel se vývoz až do doby, kdy v celém téměř světě nastalo zlepšení. Vzhledem k vhodnosti doby a 



Modrá revue 37zcela jiné situaci nepřinesl měnový experiment Anglii škody uvnitř státu a jelikož přinesl aspoň 5% stálý prospěch, mohl by sváděti k napodobení. Dlužno tedy znovu upozomiti, že naše poměry jsou zcela jiné než anglické a že též doba je poněkud jiná. Spojené státy severoamerické neomezily se pouze na experimenty měnové, nýbrž podnikly i akce k oživení vnitřního trhu zvýšením kupní síly obyvatelstva; zvýšení mezd a j.Zbývá otázka, jakým způsobem jest tedy možno oživiti vývoz a zvýšiti tak zaměstnanost našeho průmyslu. Nejprve musíme říci zcela upřímně, i když velmi neradi, že dřívější rozsah mezinárodní směny, který vyvrcholil krátce po světové válce, je nenávratně ztracen. Nesmyslná touha po soběstačnosti v téměř všech zemích vyvolala mimo celní ochranářské zákroky též zvýšenou výrobu právě toho zboží, které dříve v zemi z různých důvodů vyráběno nebylo. Stát všemožné investice toho druhu podporoval nebo aspoň mlčky přihlížel k tomu, jak dovoz do země stále klesal, i když viděl, že státní pokladna tím trpí. Jelikož všechny státy tímto způsobem pokračovaly a v těch případech, kdy nově zařízená výroba zklamala, nalezly jednoduchý lék v novém zvýšení ochranných cel, je zřejmo, že mezinárodní směna byla stlačena na nejmenší míru. V mnohých případech bránila mimo obavu před konkurencí též národní prestiž státu, aby od zahájeného postupu bylo upuštěno.Ač pro náš stát, který z velké části průmyslu je zařízen na vývoz, jest to pravda více než smutná, jest nutno vlivem okolností organi- sovati náš průmysl tak, aby i při sníženém vývozu mohl býti zaměstnán a vyráběl obzvláště též to zboží, které dosud k nám bylo dováženo. Pohled do našich obchodů přesvědčí nás o tom, že jest ještě mnoho zboží v této skupině. Volný obchod jest ideálem, bohužel dnes ne více než ideálem.Nechceme tímto nikterak říci, že by nebylo možno a zdrávo pracovati k rozšíření našeho vývozu, ale chceme upozorněním na věci jak skutečně jsou, ochrániti veřejnost před přílišnými nadějemi, skládanými do různých plánů vzniklých právě ze snahy po rozšíření vývozu.Jsme toho názoru, že mnohem více viny, než jest o tom řeči, tkví v samém našem vývozním průmyslu resp. v organisaci prodeje jeho výrobků do ciziny. Kvalita našich výrobků je dokonalá, i cenově se naše zboží přizpůsobí. Chybí nám však prodejní organisace. Prodávají-li naše zboží v cizině Němci jako své, je zde něco, co by ihned mělo býti odstraněno.Jak jsme na začátku této kapitoly ukázali, je nám cesta pro náš vývoz ze 75% uzavřena celními a platebními nesnázemi. Pro zbytek jediné možno pracovati ke zvýšení obratu. Jednak již výše uvedenou vnitřní organisaci našeho za

hraničního obchodu, jednak zvláštními prémiemi ve formě dovozních listů na suroviny pro vývoz, tedy adoptováním plánu ministra Matouška. Současně ovšem, pokud to stav státní pokladny dovolí, úlevami daňovými a pod.Jelikož, jak jsme viděli, téměř 75j% našeho vývozu jest tísněno celními a finančními problémy a tyto mohou býti řešeny pouze meziná- rodně-obchodními smlouvami, jest na bíle dni, jak velký a rozhodující význam jest třeba při- kládati jednáním, která s naší strany byla dosud buď s malou energií nebo velmi nešikovně vedena. Jediné vnitřní organisaci samotného exportního průmyslu, prémiemi, dovozními listy a. mezinárodními hospodářskými smlouvami jest možno v daném rámci zvýšiti náš vývoz.
Odhodnocená měna a vnitřní trh.Již několikráte upozornili jsme na to, že nebezpečí při znehodnocení měny netkví tak v samotném technickém provedení, neboť nelze upříti teoretickou pravdu těm, kteří tvrdí, že nemusí dojiti k patrnému zvýšení cen a tím znehodnocení koruny vzhledem k tuzemským výrobkům, jako v psychose, kterou jednání v takovéto záležitosti vždy vyvolává. Ačkoliv jest třeba pochváliti vládu za to, že před provedením měnové reformy vyslechla jak politiky tak i praktiky a delší dobu se rozhodovala, viděli jsme na druhé straně v prodlení určitou výhodu pro spekulanty a časovou možnost vypuknutí nebezpečné psychosy. Byli jsme svědky též značné spekulace na burse a zvýšení kursů, z nichž těžili banky a spekulanti.Jelikož jest u nás straně národně-demokra- tické vytýkáno, že staví-li se proti znehodnocení měny hájí zájmy kapitálu a bankovnictví, citujeme zde, co o inflaci a propagátorech inflace praví význačný francouzský žurnalista a hospodář Lucien Romier ve své duchaplné knížce: ,,Si le capitalisme disparaissait“:„Zásady nového kapitalismu vedou logicky k přehnanému kapitalismu, jednak k úvěru. Jestliže vskutku jediným úkolem kapitálu jest nepřetržitá výroba zboží nebo služeb a jestliže štěstí spočívá v této, pak nebude nikdy dosti strojů ani těch nejnákladnějších. Jestliže dlužník, který vyrábí, má na své straně vždy veřejné mínění, může si vypůjčovali kolik chce, aniž by se příliš staral o skutečné záruky, které by mohl věřiteli — pouhému parasitu — poskyt- nouti. Víme dobře, že po válce věřitelé trpěli tímto názorem. Moratória, devalvace, vyrovnání, konkursy a konverse jsou toho svědectvím. Velká popularita, kterou dnes má inflace, skrytá nebo veřejná, v kruzích kapitalistických, není než výraz příznivého mínění vůči dlužníkovi.“V dřívější kapitole uvedli jsme, že znehodnocení měny způsobí nejen vzestup cen dovezeného zboží, ale též automaticky zboží druhého. 

Mistská veřejná knihovna
V Litomyšli.



38 Modrá revueJelikož nebude žádného impulsu k oživení našeho hospodářství, operace nezvýší ani vývoz, nezvýší se kupní síla obyvatelstva a nevyjdeme ze začarovaného kruhu. Krise prohloubena bude dalším otřesením důvěry, která jest přece předpokladem ozdravení. Že naší zahraniční prestiži nebude pomoženo, jest též jasno.Znehodnocení měny přinese jen užitek dlužníkům a to zase jen těm největším, tedy více méně spekulantům. To jest však příliš malá a nemorální výhoda proti škodám, kterými solidní převážná část národa bude poškozena. S tímto postupem nemůže samozřejmě souhlasit! nikdo, kdo dovede bojovati za blaho národa a tím méně strana, která státní zájem má v programu.Znehodnocení měny není řešení, které by zamezilo další snížení platů státních a j. zaměstnanců. Nevylučuje nikterak, právě proto, že odvrací pozornost od započaté cesty úspor v státní administrativě, že státní pokladna ocitne se v krisi, v níž nedávno byla, a nenalezne jiného východiska.

Opět cesta nejmenŠího odporu.Stoupenci znehodnocení měny, jsou-li v koncích se svými věcnými argumenty, prohlašují svým odpůrcům, že jest lepší podniknout něco než nic. Při tom zdůrazňují, že odpůrci nemají proti jejich návrhu velkorysého plánu. Podle našeho názoru není v hospodářství, kdy se jedná o blaho celého národa, životní moudrostí dě- lati raději něco než nic, neboť to „něco“, je-li špatné, poškodí národ více, než je-li vývoj věci ponechán v klidu, resp. jsou-li prováděny akce na první pohled sice méně náročné, avšak užitečnější a účinnější. Konečně proti plánu Engli- šovu postaven byl plán Matouškův i Preissův, z nichž jeden i druhý přes určité nevýhody byl praktičtější a méně nebezpečný než teoretický plán Englišův.Vláda rozhodla opět ve směru nejmenšího odporu a v zásadě přijala plán Englišův, neboť demokracie jest i v hospodářství sice diskuse, ale v prvé řadě počet.
Rudolf Kopec: Existenční otázky mladých

(Dokončení.)

Zaměstnané ženy svobodné, zvláště pak vdané.Pojednání, které jsem chtěl o tomto úseku trhu práce provésti, nebudu publikovati v původním rozsahu, jak jsem měl v úmyslu. Bylo totiž o této věci velmi podrobně pojednáno v minulém čísle Modré Revui v článku J. Švehly „Člověk pozoruje člověka“, který až na několik i dost významných odchylek s mými názory úplně podepisuji.Povšechně nutno říci, že problém zaměstnání žen je u nás řešen úplně pochybně a je komplikován především ženami samými. Byla to válka, která vrhla na trh práce ženu i do oborů, kam se nejméně hodila a ženy sotva pochopily, že doby mimořádné dávno pominuly, a že přes normální doby přišlo období nové mimořádnosti, jehož charakter jest vzhledem k mimořádnosti dob válečných zcela protipólový. Nedostatek sil v době válečné -— přebytek sil v době dnešní. Nechci tím naznačovati, že by žena měla zde býti reservoirem pro kumulaci pracovních sil, z něhož čas od času by se mohlo odčerpávati k vyrovnání na trhu práce. Takový stav byl až dosud a neprávem. Jde o věci zásadní. Má-li býti žena výdělečně činná, nebo má sloužit svému poslání. A tímto tendenčním dovětkem začnu.Právem se uvádí, že nejen posláním, ale přímo posvátným příkazem ženy jest, aby se stala matkou a zajistila tak trvání rodu, tak jako mužovým, aby pracoval a bojoval za jeho zajištění. Příkazem společnosti pak je, má-li trvati v tom stadiu, v jakém se dnes nachází, umož- 

niti rodinný život. Chcete-li něco jiného, dobrá, ale pak si nestěžujte do anarchií.Posuzováno s těchto zásadních hledisek, nezbývá mužům než volatí po odstranění vdaných žen ze zaměstnání. Neboť nejen že neplní tím svůj úkol, ale znemožňují i manželství další, nehledě k tomu, že zamezují přístup do povolání i ženám svobodným, mnohdy velmi potřebným. 15.717 manželství, kde je žena zaměstnána ve státních službách, přineslo tomuto státu, který má jistě neimenší důvod v. ab v nodfnoroval nnii. tiku depopulační, pět set dětí. Počítáno s třemi dětmi jako základem ku alespoň snesitelnému vývoji populačnímu, splnila tato manželství své poslání z 1.3%! A toto podporuje stát sám.Ukazuje se jasně, že dvěma pánům nelze sloužit. A budoucnost náleží pouze takovvm národům, jichž ženy rodí a mužové pracují.Zaměstnání vdaných žen je neodůvodněno nejen po stránce nacionálni, než i sociální. Sociálně, nacionálně, ba i právně je odůvoděno pouze jedno. Řádná odměna práce mužovy nejen s hlediska energetického, ale i tak, aby to odpovídalo kulturnímu stupni jeho rodiny. Dnes ovšem tento stav stěží existuje, ačkoliv na druhé straně je známa celá řada případů, kdy velká většina rodin s určitým platovým stupněm žije docela dobře. V téže skupině však vynořila se manželství, se zaměstnanou ženou, která potřebou zvýšeného standardu usoudila na to, že bez příjmu ženy to nejde, ačkoliv stát nebo jiná 



Modrá revue 39korporace stanovila plat muže jako dostatečný k výživě rodiny.Příklad: Velká většina učitelských rodin vychází s příjmem živitele rodiny zcela dobře. Vedle nich existuje dnes mnoho vdaných učitelek, zatím co nejen svobodní učitelé, ale i učitelky jsou bez míst. Svobodné učitelky, když už vystudovaly, mají přece právo a vždy daleko větší nežli vdané, zvláště jsou-li z rodin hospodářsky slabých, aby se zaměstnaly.Kdyby se tato místa uvolnila ne snad jen učitelkami, ale i v jiných oborech, umožnil by se vstup do míst mladým mužům, kteří by začali zakládati rodiny a absorbovali tak přebytek svobodných žen, toužících po zaměstnání zpravidla jen proto, že mají obavy z budoucnosti a nemají možnosti provdání. Jinak se jen uzavírá začarovaný kruh stále více a domyšleno, mohl by nakonec nastati takový stav, že by se standard zvýšil natolik, nakolik činí dnes sumárně příjmy muže i ženy. Důsledek „přivydělávání“ všemi ženami působil by úbytek poloviny míst pro muže a porušení zásady, že rodina je základem státu a společnosti.Konečně je známo, že žena způsobila svým vstupem na trh práce ať už z jakýchkoli příčin dumping. Působila paralelně se vzrůstající krisí, kdy teoreticky měla odcházeti z míst, kam ji vynesla válka nebo konjunktura, na snížení platové úrovně i mužů.Jediné řešení, které by vedlo ke konkrétnímu cíli by bylo, aby společnost umožnila rozdělení obou pohlaví k takovým úkolům, pro jaké byla primárně určena a jaké jedině umožňují zdravý vývoj národů.Nejedná se snad o řešení otázek emancipač- ních o nadvládu toho nebo onoho pohlaví, jak to extrémně naznačují ženy v Anglii, ohlašováním nadvlády žen. Vyzvedlo-li by se dostatečně poslání ženy, jež je nesporně posláním nejsvětěj- ším a přiznalo-li by se mu tolik místa, jako mužově péči zajištění ženina poslání, předešlo by se všem komplikacím, jež dnes nastaly a jež se řeší metodami, tak pochybenými.
Gravitace k numeru clausu.Zde je nutno předeslati nejdříve několik základních poznatků o současném stavu na našich vysokých školách. Může to býti byť i nedokonalý poznatek o hospodárnosti a efektu studia. Nutno říci, že je nejvýše potřebné zhotoviti statistiky, které by ukázaly vztah mezi počtem posluchačů zapsaných a aprobovaných absolventů. Naše vysoké školství je dnes natolik ve stavu setrvačném (což je při každém měření nutné), že by podalo dostatečný obraz, jak velké mrhání národním jměním se zde provozuje, nehledě k jiným zlům z toho plynoucím.Pokus o takovouto statistiku přinesl svého času Dr. Otokar Matoušek ve své publikaci „Statistická studie prospěchu studentů Karlovy university“, jakož i soukromá šetření prof. Ing. 

Dr. V. Felbra na Českém vysokém učení technickém v Praze. Byl vybrán ročník (bez cizinců) , zapsaný v roce 1923-24, kdy už bylo školství ve stavu setrvačném a sledován, patrně do roku 1931. Shledáno:U mediků dokončilo studia 44%, školská úmrtnost*)  56%• Tak řečená účinnost**)  zjištěna zde 22’8%.U právníků (doktorů práv) byla školská úmrtnost 52’64%. Účinnost při rigorosních zkouškách 22’9%. ,U techniků, dle studií prof. Ing. Dr. Felbra 63’9%, účinnost 22%.Tento přehled, ač velmi nedokonalý, protože pro 1 ročník podávám docela záměrně, aby se osvětlily další eventuální dedukce čtenářovy.Na začátku svého článku jsem vlekl u všech oborů důkaz přesycenosti, který shrnuji nyní do cifer. Ve školním roce 21—22 vyšlo domácích absolventů s úplnou aprobací 3.400. V roce 31 až 32 již 4.200. V procentech je to o 23% více. Na deset let je to vývoj až příliš rychlý, zvláště uváží-li se, že v dobách popřevratových potřeboval stát, jakož i veřejné korporace daleko větší počet míst i když se neuvažují úsporná opatření, jež byla v poslední době učiněna. Nahrazovala se mnohá místa, jež musela být z důvodů politických nebo národních (nezapomínejme, že to bylo po převratě!) uvolněna, jakož i to, že bylo nutno utvořit celou řadu funkcí a úřadů. V soukromém podnikání pak projevila se situace stejně příznivě. Po celou válku dlouho utajovaný hlad po zboží všeho druhu vyjádřil se v cifrách nejen výroby zeměděl., ale i ostatní.Na tento stav se budovalo a dimensovalo naše vysoké školství. Mimořádná doba, která přece samozřejmě přinesla všude mimořádná opatření, projevila se zde naprosto paradoxním úkazem. Zvýšeným počtem absolventů! Vím, že po předeslaných úkazech účinnosti vysokých škol a posledním důkazem, o jehož pádnosti doufám není pochyb, najde se celá řada čtenářů jsoucích v naději, že jim budu konečně aporto- vati ono kouzelné slovo, při jehož pouhém vyslovení se dočkáte u všech „obhájců kultury“ povyku, možno říci náramného. Ono kouzelné slovo zní: numerus klausus. Ale jako člověk těchto věcí znalý vyhnu se tomu a svedu tanec mezi vejci. A pro svůj dobrý poměr ke všem lidem konstatuji, že bych osobně nemohl dopo- ručiti omezení počtu posluchačů. Už proto ne, že bych byl rázem prohlášen člověkem nekul- turním (ba i barbarství se uvádí), skrz naskrz prospěchářsky založeným.Naproti tomu jako člověk sociálně cítící nemohu hájiti zásadu každého počtu absolventů a tvrdím, že problém počtu posluchačů na vyso- 
*) Pod pojmem školské úmrtnosti rozumí se po

čet těch, kteří svá studia nedokončili.
♦ *)  Pod pojmem účinnosti rozumí se efekt vyso

kých škol a je udán procentem těch, kteří aprobovaii 
s prospěchem lepším než dostatečným. ,



40 Modrá revuekých školách přestává dnes býti problémem všeobecné kultury a stává se základním existenčním a sociálním problémem absolventů a těch, kdož dnes na vysokých školách jsou. Há- jí-li se něco ve znamení kultury, je možno položití ve stejném smyslu otázky: 1. Je ideální stav kultury, aby filosofové prodávali uhlí a dřevo ve velkém i malém (kéž by aspoň všichni toto).2. Je ideální stav kultury, aby inženýři čistili v jednom velkém moravském městě stoky a kanály za 2’95 Kč za hodinu,3. atd. ,Snad by bylo dobré, aby zásadní zastánci maximálního počtu posluchačů šli přímo mezi hotové absolventy a ptali se (raději opatrně), co dělají. Já, který jsem se o tyto věci zajímal, už to nedělám. Dověděl jsem se totiž, že ne nu- merus klausus, ale dokonce zavření části vysokých škol by se mělo provésti a pod. A též proto, že na otázku, co dělají, jsem dostával stále častěji stereotypní odpověď, možno říci cynickou a která nejlépe charakterisuje duševní stav těchto kolegů. „Jsem zaměstnán v domácnosti.“' Na konec by se dočkali v odpovědi vždy stejné otázky: „Proč jsem vlastně studoval?“ A v této otázce leží celá odpověď přívržencům každého počtu posluchačů- Nelze vylíčiti co se děje v srdci mladého člověka, který investoval do svého studia i to své mládí, aby po éře maximálního vzepjetí při dokončování studií octl se mnohdy bez prostředků v řadách těch, kteří se nemohou zúčastniti na životě a kteří zde stojí s vypáleným znamením tohoto generačního problému. Je těm, kdož ovládají dnes běh věcí veřejných jedno, aby tito lidé, kteří ještě ve svých dvaceti letech šli do života se srdcem plným ideálu a odvahy, budili při pouhém pohledu soucit, který je v takovém rozporu s jejich posláním a schopnostmi? Je si dnešní vedoucí generace vědoma jací následovníci ji rostou? Je si vědoma odpovědnosti před soudem historie ?Může se mi namítnout, že tolik let ohlašovaná konjunktura konečně přijde a že bude ab- sorbovati přebytky posledních let. Dovoluji si tvrdit, že sotva. Neboť by se musel najít nejdříve regulativ, který by čelil přirozené snaze 

přibírati síly nejmladší. Je to samozřejmé. Ti nejmladší budou na tom svým odborným vzděláním ještě lépe a budou mít navíc své mládí. Vždyť už dnes se tato tendence jeví. Sledujte inserty, všude je předepsána věková hranice a dnes už každý větší podnik, ba i stát sám má tuto věkovou hranici předepsánu. Uvědomujeme si dobře hrozící nebezpečí, že bude vyřazena z účasti na životě celá část jedné generace a že se bude protloukati životem tak, jako se protlouká dnes. A tuto zodpovědnost bych si při hájení maximálního počtu posluchačů nemohl nikdy vžiti na svědomí.Existuje-li zde koncepce, která je ochotna hájit toto maximum, nechť si současně uvědomí, že bere na sebe i tuto sociální odpovědnost z toho plynoucí.Veškeré formy omezení, jež by se jistě při dobré vůli všech našly, přenechávám volnému názoru. Mohla by to být forma výběru co do kvality a zásady každý dle svých schopností na pravé místo. Ale tím se nechci obírat. Vzal jsem si za úkol pouze objasnění poměrů, jež jsem nejen poznal, ale i procítil.
Závěr všeho.Otázka mladých je především otázkou starší generace, která má ve svých rukou nejen výchovu, ale i možnosti všech regulativů, jež zde byly naznačeny. Není třeba zvláštních diskutování. Požadavky mladých jsou jistě velmi skromné a obecně známy- Chtěli na příklad z půjčky práce, jež vynesla 200 milionů a na níž upisovali ze studentských spolků svá poslední jmění, aby alespoň morálně podpořili tento stát, k němuž mají lásku o tolik větší, oč chudší jsou jejich kapsy, pouhých 5 milionů Kč. Ne zadarmo, ale v rámci produktivní péče. Je pozoruhodné, že se jim dostalo námitek, že práce duševní není na tolik rentabilní, aby splnila poslání půjčky práce. Je to příznačné v této zemi. Snad by se dal spíše akceptovat! návrh na podnikání krumpáčem a lopatou. Proto zavírám tuto stať poznáním.Že i tento článek se zařadí do hlasů neslyšené dnes inteligence.

Věra Rosenbergo vá: Nové Turecko(Dokončení.)III.Ze dvou válek, jež trvaly 8 let, vyšlo Turecko v nejtěžší hospodářské situaci a sotvaže se začalo — a to velmi čile — vzpamatovávat, přišla - krise. Brání se jí houževnatě a v některém ohledu je na tom lépe, než jiní. Hlavní složkou národa jsou zemědělci a ti nemohou 
být zničeni, i kdyby sebe více zchudli. Je tu množství půdy válkou osiřelé nebo dosud nezpracované, k níž jsou nezaměstnaní energicky dirigováni. Nebylo také postiženo neodůvodněným zvýšením životního standartu následkem zdánlivé konjunktury, což se pak stalo 



Modrá revue 41jednou z příčin krise, neboť lidé se nechtějí dát poučit jinak, než katastrofou. Nenáročnost je nyní podkladem -odolnosti.Průmysl, jehož hcdnota stoupla od r. 1928 do 1932 ze 40 mil. tur. liber na 100 mil. (používám cifer britského úřadu pro zahraniční obchod, tedy spolehlivých), je na vývozu málo závislý, potřebám země zdaleka nedostačuje a je i nyní dále budován, obzvláště pro obor textilní. Některé druhy zbcží, jako lihoviny, výrobky z cukru, konservy, voňavky, mýdla a některé druhy obuvi, byly již z dovozu vyloučeny. Ve vývozu bylo ovšem Turecko těžce postiženo (tabák, ovoce, zelenina, dobytek, opium, bavlna, vlna); poklesl o více než polovinu, především následkem špatné situace v Německu.Státní příjmy stoupaly až do r. 1930, potom ve třech letech klesly z 228 mil. t. 1. na 172 mil. Výdaje jsou úměrně udržovány o něco níže. Krise postihuje Turecko hlavně v tom, že musí c mezit a zpomalit svůj program reforem. Avšak Kemal paša dává přednost finančnímu pořádku před svou láskou k reformám a spoří se přísně. Daně jsou velmi vysoké, úroková míra také — není ostatně vyšší, než neoficielní úrok u nás, za který jedině možno si peníze opatřit —, ale měna zůstává pevná, vnitřní i zahraniční závazky jsou přesně plněny a s důvěrou občanstva se zachází poctivě.*Z toho, o čem jsem se v předchozích oddílech zmínila, je vidět, že to s „tureckým hospodářstvím“ není tak zlé, spíše mají tato slova vyhlídku nabýt významu jiného. Mustafa Kemal je rozhodnut udělat ze své země stát dobré evropské úrovně a jeho reformy nejsou lehce odprýskávajícím nátěrem, jako v jiných státech Východu. Ovšem, v mnohé reformě chodí se Turkům jako v nových botách, v lecčems přestřelují a přejímají plevel se zrním, ale to je otázka vývoje.Dlouhé podrobení cizím zájmům a nenáviděný pocit inferiority vůči cizině změnil se u Turků, podporován sebevědomím z dosažených úspěchů, v nacionalismus tak silný, nedůtklivý a důrazný, že si o tom těžko dovedeme udělat představu.Cizinec se dnes v Turecku uživit nemůže, zákron mu uzavírá cestu k jakémukoliv výdělku. Několik málo, druhů zaměstnám, v nichž je dosud třeba cizích odborníků, je přísně limitováno. Člověku cizího původu je těžko nabýt státního občanství. I cestování je dosud znesnadňováno složitými formalitami a rigorosními předpisy.Turecký tisk, i oficielní projevy, překvapuji často slohem, jenž u nás je vyhražen už jen úvodníkům na 28. října. Hemží se to svobodou, revolucí, republikánstvím, suverenitou lidu, mocí zástupců národa, vůlí lidové vlády a tak 

dále, ve skutečnosti je však za tím jeden a jediný pán, který takto cvičí svůj národ pro budoucnost, aniž by to přítomnost mohlo poškodit. *Když upevnil natolik vnitřní poměry, že Turecko muselo býti považováno za vážného činitele, začal se Kemal paša šíře zabývat věcmi zahraničními. Nemělo by smyslu hovořit o síti smírčích, arbitrážních, přátelských a jiných smluv, kterou si Turecko pořídilo právě tak, jako jiné státy, ani o jeho členství ve Společnosti národů, jehož význam se samo nezdá nijak přeceňovat. Zajímavější je jeho poměr k sousedům a soukmenovcům.Nejbližším přítelem Turecka je Rusko. Když byl Kemal paša v kritickém období osvobozovacího boje a stál s holýma rukama proti Dohodě, jejímž jménem se mu bohatě vypravené a podporované Řecko usadilo v polovině země, přišilo mu Rusko, na pomoc, dodalo peníze a zbraně a umožnilo mu protiofensivu. Důvodů mělo k tomu mnoho a ty vrcholí ve slově Dar- danelly. Vděčnost národa má velkou cenu. Turecko se k ruskému příteli hlásí veřejně a účinně. Spojilo se s ním řadou smluv, které snad ani všechny nejsou známé, a slouží jeho zájmům, jak se ukázalo při nedávné úpravě vztahů balkánských států k Rusku. Však si také Rusko hledí Turky získat a používá argumentů, jimž je v každé řeči rozumět: na příklad otevřelo mu úvěr 8 milionů dolarů na zakoupení průmyslových strojů, bezúročný, splatný za 20 let ve| zboží. Nemá peníze na nic, ale na to. má. Turecko opravdu nemá důvodu, proč by s ním nežilo v nejlepším přátelství.Ale přesto opatrní Turci s Ruskem neobchodují. Říkají jednoduše, že to nejde. Nikdy si také Kemal paša nedal nasadit bolševickou propagandu, ani v době největší tísně. Ani ve státě sovětskému Rusku nejnepřátelštějším není komunismus ta.k pronásledován a za nejmenší projev tak trestán, jako v Turecku. Nepatrné podezření ze sympatie k bolševictví stačí na dlouhý kriminál, po němž následuje vypovězení. Sověty polykají tyto pilulky jako cukr; přátelství majitelů Dardanell stojí za to.*Směrem východním má Turecko velmi přátelské vztahy k Persii a Afganistanu, k moha- medánským republikám sovětským, k Iráku, který je pod anglickým vlivem, i k mohamedá- nům v zájmové sféře francouzské, šach-in-šach, král králů, se chystá jít se poklonit Gazimu. Gspěchy a síla Turecka jsou samozřejmě chloubou islamského světa a Gazi, ať už s jeho novotami souhlasejí nebo ne, je vítěz nad nevěřícími a právě takový muž, jakým má vládce mohamedánů být.



42 Modrá revueNa druhé straně je to Polsko, které při každé příležitosti projevuje Turecku sympatie, a to v plné vzájemnosti, neboť Turecko hledí se zálibou na možnost skupiny států, rozložené od Baltického, moře k hranicím Indie. V turecké publikaci, věnované desátému výročí republiky, byl polský článek, líčící dějiny tu- recko-polského přátelství cd Karlovického míru v r. 1699, projevující vděčnost za to, že Turecko nepodepsalo vídeňskou dohodu o rozdělení Polska a zdůrazňující utužování tohoto přátelství v nejnovější době.Nejvíc řečí se svými sympatiemi k Turkům dělají Maďaři. Turci uznávají společný tatarský původ a chovají se podle toho. Bethl-en jezdí na hony ke Kemalu pašovi, v Istanbulu je ulice „Drahých maďarských bratří“, maďarské neviny se tam prodávají po ulicích atd. Typický doklad své sympatie podali drazí maďarští bratří tím, že pašovali ve velkém do Turecka kokain a heroin. Byl z toho veliký skandál, věc u Maďarů obvyklá, ale pozoruhodné bylo chování Turků: prosili ve svých novinách maďarské bratry, aby nekalili takovými případy upřímné sympatie a dovolili jim, ctít je a milovat jako dosud.Ale Gazi je nejdřív státník a pak teprve Tatar. Ani ten nej dražší bratr na světě nedostal by jeho, který se dosud nikdy nezmýlil ani nepřepočítal, k tomu, aby udělal něco, co by se neshodovalo se zájmy země. Turecko bylo dlouho považováno za člena revisionistického bloku. S tím souvisela také loňská podzimní cesta maďarského ministra zahraničí do Ankary. Přivezl si odtamtud smlouvu o přátelství, tedy největší blamáž, jakou mohl sehnat. Nyní přistoupením k balkánskému paktu oddálilo se Turecko od revisionistů zřetelně. Turecko není poražený stát. Svou účast na světové válce ukončilo vítězstvím a takovým mírem, jaký si přálo mít. Nemá nic společného s revisionisty a bude-li chtít něčeho v budoucnosti dosáhnout, může si to vyřídit jinak, než v tomto nevýhodném společenství.Naproti, za mořem, sídlí odvěký nepřítel, Recko. Vesnice, které v Turecku vypálilo, kraje, které zpustošilo, jsou dosud jen částečně obnoveny. „Nejsme sentimentální“, řekl Gazi. A mezi Tureckem a Řeckem jsou nyní přátelské vztahy, které jsou určeny pro dalekosáhlé hospodářské účinky. Jedná se dokonce o koordinaci průmyslu, tak aby si nepřekážel, nýbrž se doplňoval a mohl na trzích postupovat společně.Od samého počátku uváděl již Kemal paša zástupce cizích států v úžas rozdílem jeho jednání od tradiční diplomacie turecké. Vyloučil z diplomacie nového Turecka bývalou nespolehlivost a kluzkost, kdy přímé ano nebo ne bylo považováno za neslušnost, abdulhamidov- ská kouzla a orientální velkohubost. Dlouho mu nechtěli věřit, že mluví pravdu a že ji umí 

mluvit tak, aby mu to nemohlo škodit. Patrně si přeje uvést znovu v platnost pradávné dobré mínění o turecké poctivosti. Nesmíme si ovšem Turky čisté rasy plést s různými Levantinci a mohamedánskými pronárody, kteří bývají tímto jménem také označováni. V projevech Turecka o zahraničních vztazích objevuje se ve všech možných variacích tato věta: postupujeme loyálně, s věrností k přátelům a k danému slovu, avšak vyžadujeme s největší citlivostí navzájem totéž. *Vůdcové působí na své národy různě. Když jsem v Itálii rozpovídala někoho o Mussolinim, změnil! se i ten nejklidnější člověk v takřka nepříčetného. U Němců zažijeme dnes něco podobného v germánském vydání, při čemž neopomenou upozornit, že ta nevyhnutelná malá vojenská procházka do Čech bude o něco dříve, než za několik set let, jak Hitler v sousedské šetrnosti řekl.V těch několika Turcích, které jsem slyšela o jejich vládci mluvit, jako když světýlko rozžehne. Křeče nedostávali, ale za to by byli rádi vysvětlili, že to není vůbec obyčejný smrtelník, že je to Turecko samo. Poznali totiž velmi rychle, že není takovým obyčejným velkým mužem, jakého má každý národ ' některého v permanenci a který zmizí současně se svou činností nebo s obdobím, z jehož myšlenek vyšel, nýbrž že náleží k těm, kteří se vyskytují sotva jednou — dvakrát v životě národa. Presidentem republiky, slovem pro ně cizím a chudým, nazývají ho jen úředně, jinak je vůdce nebo osvoboditel, ná?ev v tomto případě skutečnosti odpovídající, ale hlavně je Gazi. Čítán- kovým superlativům se instinktivně vyhýbají, neboť se nehodí pro člověka, který, ať je jaký chce, je jistě mužem v nejvyšším smyslu slova.*Ze svých obrazů hledí na nás dokonale elegantní pán studenýma, bleděmodrýma očima a se sarkastickým sevřením úzkých rtů. Podobá se spíš anglickému velmoži, než orientálnímu vládci. Nechrne nakonec mluvit jeho samého.V Soluni jedou v tramvaji dva důstojníci a čtou noviny. Jsou to major Džemal bey, populární a skvělý předák mladoturecké strany, a Mustafa Kemal bey, mladý hejtman, známý dosud jen odbornými schopnostmi. Džemal bey ukazuje mu jeden úvodník: „Četl jsi?“ — „Ne.“ — „Tak se na to podívej.“ — Mustafa Kemal přelétne článek očima a vrací list: „Co tomu říkáš?“ — „Nic. Obyčejné žurnalistické žvanění.“ — „Ale dovol! To je můj článek.“ — „Promiň. Ale bylo by mi milejší, kdybys to nebyl napsal.“ Chvílí je ticho.„Džemale, nezvykej si, jako ti druzí, chtít se zalíbit každému hlupákovi. Chvála davu ne- 



Modrá revue 43má trvaní a nemá cenu. Budeš-li chtít čerpat sílu ze souhlasu prvního, kdo se ti namane, nevím, jaké to s tebou bude v přítomnosti, ale budoucnost máš zkaženou. Pravý muž nemluví podle ničích choutek, nesype nikomu písek do očí, hledí si jen reality a skutečných potřeb národa a jde rovnou za svým cílem. Kde kdo ti bude vnucovat své názory, každý tě bude 

chtít odvrátit od tvé cesty. Nedáš se ničím zmásti a půjdeš pevně a vytrvale dál. Kde kdo bude stavět před tebe překážky, jednu vyšší než druhou. V plném vědomí, že nejsi silný, nýbrž malý a slabý, že nesmíš počítat s ničí podporou a že ti odnikud nepřijde pomoc, překonáš je všechny. A vysměješ se pak těm, kteří tě budou chtít nazývat velkým mužem.“
J. K. Komárovský: 

Poznámky k sociologii školské reformy 
a k diskusi o globální metoděV zápase o globální metodu v počátečním čtení došlo ke zjevnému třídění duchů a je pro příští vývoj naší práce nutno a také velmi poučno sledovati toto třídění ve všech obdobích diskuse o globální metodu, hledati příčiny jeho a odhadovati účinky na rozvoj událostí. Není přece dnes pochyby o tom, že z propagace globální metody vyvinul se postupně utajený, ale tím houževnatější zápas o to, kdo a co bude rozhodovati o vnitřní práci školské, t. j. kdo bude rozhodovati opokroku ve škole.Pokrok ve školské práci u nás vznikal a zpravidla vzniká ze součinnosti učitelstva s pracovníky vědeckými a se školský miúřady. Je zajisté v živé paměti, kterou účast na díle výchovném měly jednotlivé tyto složky v minulých desetiletích; a je také obecně známo a nade vši pochybnost povýšeno, že vlastním tvůrcem a nositelem pokroku ve výchově a ve vyučování bylo v této době u nás vždy učitelstvo. Byly to zejména ony lidské a národní vlastnosti českého učitele, jež se všestranně rozvíjely v prostředí školské práce, a dějiny české školy v posledních desetiletích, a zvlášť literární činnost učitelstva, podávají doklady. Práce tato přinesla bohaté ovoce: naše svoboda je dílem generace, která prošla touto školou.Tato práce učitelstva rostla a prohlubovala se součinností pracovníků vědeckých, kterou učitelstvo vždy hledalo a také našlo; a nebyla to jen činnost literární, z níž učitelstvo vždy mnoho čerpalo, ale zvlášť vydatně působil přímý styk učitelstva s vědeckými odborníky pedagogickými. Z této součinnosti vznikaly nejmocnější popudy k pokroku ve školské práci.Úřady školské — okresní a zemští školní inspektoři — vykonávali v té době obezřelou funkci dohlédací: oceňovali pokrok v práci, účinek metody a význam osobnosti v této práci, přenášeli ověřené výsledky vynikající práce do širších kruhů, pokud se tak nestalo na okresních a zemských poradách učitelských nebo odborným tiskem. Až na některé výjimky nezúčastnili se tito inspektoři osobně propagace některého směru nebo některé metody, a stalo-li se tak kde, dovedlo učitelstvo obhá- jiti své svobody ať již přímo nebo ve svém tisku.Vývojem byly všecky tyto tři složky pokroku ve školské práci vybudovány k harmonické součinnosti, zřídka kdy byla porušena jejich rovnováha, neboť učitelstvo tu reagovalo velmi citlivě na sebemenší poruchu; analysuieme-li dnes svědomitě příčiny a podmínky úspěchů tohoto historického období naší školy, vidíme jasně, že vždy byl naplněn základní požadavek všeho pokroku: ve větším rozsahu se pro-

DNI
Hrozí válka na východě?

Noviny nepřestávají psáti 
o této „nejbližší válce“. Většina 
lidí stará se jen o problém po
litický, zanedbávajíc celkem 
otázku vojenskou. Oč jde Ja
poncům? Vytlačiti Rusy z Ti
chého ocenánu a zatlačit je zpět 
do Sibiře, kde mají Rusové bez
tak půdy s dostatek. Rusové 
pak sedí snad špatně ve Vladi- 
vostoku, avšak sedí tam přece 
u velkého volného moře a mají 
tam jakousi zárodečnou buňku 
pro revoluci v celé Asii. A pak 
doufají, že oni ovládnou jednou 
Čínu, nikoliv Japonci. To by byly 
asi hlavní důvody nevraživosti. 
„Válkou“ řešit svůj spor nemo
hou, neboť oba státy podepsaly 
Kellogův pakt a zřekly se tedy 
války. Poněvadž pak v žádném 
z těchto států není finanční si
tuace skvělá — jako dnes ostat
ně nikde na světě — netřeba se 
obávati nějakého okamžitého 
vzplanutí velkého konfliktu. 
Každý z obou států se též musí 
báti, jako dnes vůbec každý 
stát, revoluce (resp. v Rusku 
protirevoluce). Ale situace vo
jensky jest poněkud určitěji za
kročena proti Rusku. Otázka 
zní: Odolá kraj východně od 
Bajkalského jezera dostatečně 
prudce prováděnému útoku od 
Japonců, kteří mají po ruce sil
nou železniční síť, celou svoji 
zem a jejíž armáda se dosud 
v posledních válkách vždy o-i 
svědčila? Mohou snad Rusové 
dělati ofensivu do Manžuska? 
Obsaditi zase Liao-jang s Port 
Arthurem? Dobýti Koreu? A 
udržet se před útoky Japonců, 
kteří ovládají moře? Vylouče- ’ 
no! Poněvadž u Cušimy zašla 
navždy Ruská námořní moc,
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rozhodne se vše opět na pláních 
v Mandžusku a tu všechny vý
hody jsou na strane Japonců. 
Strnutí fronty někde u Bajkal
ského jezera po dvou, třech mě
sících bylo by výsledkem. A ni
kdy by se již nepodařilo vytla- 
čiti Japonce jednou pevně usa
zené v Amurské oblasti! Rusku 
nezbývá, než se krotit a držet 
se mírových paktů. Poněvadž 
naše sympatie jsou na straně 
Rusů (třeba bolševiků), musí
me si přáti a je-li možno se i 
přičiniti o to, aby k válce vů
bec nedošlo. E. S. Hauner.

Demokracie dětem.

Manifestace spisovatelů a 
vynikajících představitelů kul
turního života zahájena byla 
akcí D. D., kterou vzhledem 
k jejímu účelu vítáme, neboť 
sami podle zkušeností z mládí 
prožitého za války a pohnutých 
let poválečných dovedeme po- 
souditi důležitost a závažnost 
dobře provedené, plánovitě pod
půrné akce. Tím spíše považu
jeme za svoji povinnost, aby
chom ihned na počátku upozor
nili na určité pochybnosti, které 
nás napadají v této souvislosti.

Již sám manifest koncipo
ván je tak široce a nekonkrétně, 
že i po velmi podrobném jeho 
prozkoumání nelze zjistiti, oč 
vlastně běží a v jakém rozsahu 
nebo mezích se chce akce pohy- 
bovati. Tato pochybnost je tím 
důvodnější, že stále ještě i dnes 
existují společnosti, které mají 
za účel podobné akce prováděti 
a které je také skutečně velmi 
úspěšně provádějí. Jasná slova 
autorů akce mohla by zde zjed- 
nati jasno, a odrazila by tak již 
předem možnou výtku tříštění 
sil.

Další pochyby plynou přímo 
z účelu akce, pokud byl totiž 
konkrétně vyjádřen, totiž dáti 
rovné nakládání (demokracii) 
těm dětem, kterým nemohou je 
jich rodiče v kruhu rodinném 
poskytnouti ani základní před
poklady životní. Ovšem tu — 
— podle našeho skromného ná
zoru — bylo by účinnější jiti 
přímo na kořen zla a dáti rodi
čům takto postižených dětí hos-

pagovalo jen to, co bylo ve školské práci předem všestranně vyzkoušeno a co se tu také všestranně osvědčilo.Někdy připadl zemské školní radě ještě úkol, aby obhájila naši českou práci proti vlivům vídeňským; tak se podařilo za- chrániti samostatnost české práce při osnovách z r. 1915.Od několika let rozvíjí se před očima udivené veřejnosti úporný zápas o jednu složku školské práce, o globální metodu v počátcích výuky čtení, zápas tak prudký, že do jeho víru byli strženi učitelé, odborníci vědečtí z našich universit a také rodiče dětí, které chodí, anebo které mají choditi do školy. A rodiče se tu staví proti tomu, co se naší škole vnucuje pod heslem pokroku, rodiče vede tu především prostá zkušenost, které výsledky měla práce v letech minulých, co dávaly metody syntetické pro rozvoj dětský. Rodiče srovnávají výsledky vyučování svých starších dětí s prospěchem mladších jejich sourozenců, vidí nevýhody práce podle metody globální, ve starostech o dobrý vývoj svých dětí odvažují se k hlasitému protestu tím spíše, že se v důsledku znásilnění českého jazyka metodou globální dokonce odmítá pravidelná a obvyklá součinnost rodičů se školou ve prospěch dítěte.Vrátíme se k tomuto zjevu při jiné příležitosti.Pokusme se zatím charakterisovati účast a podíl zmíněných oněch složek na rozvoji rozsáhlého hnutí, zahroceného ostře proti metodě globální.Pokusme se postihnouti a objasniti podíl jednotlivců v tomto podivném společenském zjevu, abychom tak umožnili správný odhad všech složek i také těm, kdo stojí opodál.1. Metodu globální viděli na školách v USA středoškolský profesor Dr. Václav Příhoda a odborný učitel měšťanské školy Stanislav Vrána, který snad jednou v životě učil děti prvního školního roku, a to jen po dobu několika měsíců. Když tedy tito dva neodborníci počali u nás do- poručovati metodu globální, která ostatně nebyla v té době u nás neznámá, nemohli a neuměli odhadnouti, co lze do naší školy přenésti z práce cizí, která se rozvíjela za podmínek naprosto odchylných. A nebudou moci tito dva muži popříti, že byli od počátku upozorňováni na nesnáze takové práce a na nebezpečí takového postupu pro českou školu, ale nad zájmem o školu zvítězil zájem osobní.U učitele středoškolského bylo vyloučeno, že by mohl sám konati pokusy s metodou, poznanou ve školách amerických, ale ani Vrána se neodhodlal sám k pokusu takovému, ačkoliv měl k tomu v Brně příležitost. Tím větší úsilí bylo obráceno na propagaci této metody, při čemž byla soustavně, snižována dosavadní česká práce, kterou ani ten ani onen vlastně do hloubky neznal. S. Vrána byl alespoň tak opatrný, že o ní celkem nepsal, ale V. Příhoda, docent pedagogiky na Karlově universitě v Praze, podal tolik dokladů o nedostatečných znalostech elementárního vyučování českého i cizího, že to vzbudilo podiv.2. V. Příhoda i S. Vrána stali se tedy pouhými poradci při prvních pokusech s metodou globální; ale odhadu jeme-li síly těch, kdo tyto první pokusy konali, nemůžeme jim přiznati, že by k správnému hodnocení metody globální a jejich výsledků měli dostatečné zkušenosti v práci na tomto stupni, dostatečnou kvalifikaci pedagogickou a potřebný rozhled po práci cizí. A dokonce nejVýznamnější spolupracovníci jak Vránovi (Konvička), tak Příhodovi (Musil) odešli od této práce při první příležitosti.3. V odborném tisku měli a mají propagátoři metody globální plnou volnost a když tedy hlásali, že učiti metodou globální je pokrok, nezbývalo čtenářům než věřiti, že tedy to, co oni hlásají, je pokrok a že tedy všichni ostatní, zejména ti, kdo



Modrá revue 45proti tomu něco namítají, jsou nepokrokoví. — A proti těmto „nepokrokovým“ tam, kde nestačily důvody věcné, začalo se s útoky osobními.4. V době prvních pokusů s metodou globální byl S. Vrána předsedou školského odboru při Ústř. spolku jednot učitelských v Brně, jeho váhou podepřel Vrána první svoje pokusy, V. Příhoda získal si v té době rozhodující vliv na Škole vysokých studií pedagogických v Praze, stal se předsedou reformní komise při této škole, a odtud byla potom propagována metoda globální.5. V. Příhoda na různých místech zdůrazňuje, že rozhodující účast při propagaci metody globální měl od prvních počátků tehdejší zemský školní inspektor B. Pluhař, pověřený později důležitou funkci v MŠANO a je tedy pochopitelno, že každý učitel-pokusník se snažil vydati příznivé svědectví o výsledcích metody, jež podle neskrývaného mínění zemského (zemských), po případě okresního (okresních) školních inspektorů byla výborná. Tak se konaly první pokusy za přímého i nepřímého vlivu školních úřadů, jež nevyčkávaly objektivního posouzení o ceně metody globální, ale nekritickým vynášením metody globální bylo zmateno veřejné mínění. O to hůře, že v té době prohlásiti se pro metodu globální stačilo jako doklad pro vyšší stupeň pokrokovosti a pro vynikající kvalifikaci učitelskou nebo pedagogickou.To byla doba, kdy se hřešilo těžce a bez svědomí na ohromné většině českých učitelů ve třídách elementárních, když se jejich poctivá, oddaná a úspěšná práce znevažovala, když jim byla brána důvěra v sebe a radost z nenáročné práce; v té době byly v nebezpečí hodnoty vysoké ceny, v té době byl ohrožen základ učitelské práce v české škole .. .6. Jaké poměry byly napražskýchp o kusných š ko - 1 á c h, o tom svědčí dopis otištěný v Nových školách (1933, str. 325), kde je výstižně charakterisována také činnost insp. A. Šindeláře („ ... tři roky přesluhuje. Tím je dáno jeho stanovisko: 1. chvála, 2. chvála, 3. chvála. Postavil-li by se proti, pomůže se mu do pense . .. prohlásí ho za brzdu pokroku — a bude po přesluhování. Tento inspektor tedy není nejen objektivním soudcem, ale je dokonce služebníčkem reformátorů . . . Mladí z pražských kolegů drží se v reformních školách pouze z důvodů existenčních .. . Zbývají tam tedy a každým rokem přibývají učitelé venkovští. Přišli z celé republiky, opuštění reformní školy znamená pro ně vrátit se na vesničky, ze kterých přišli — dostatečný důvod, aby vydrželi.,..“)Mohli bychom těmto učitelům míti za zlé, kdyby obětovali své přesvědčení své existenci, i kdyby snad měli dost zkušeností k objektivnímu ocenění metody globální? Ale ze zpráv pokus- níků víme, že tito pokusníci neměli žádné nebo jen zcela krátké zkušenosti ve třídě elementární, nebylo tedy zde předpokladů pro objektivní ocenění metody globální.7. Kritické období pro rozvoj práce v české elementárce nastalo, když byl zřízen sbor pro reformu národní š k o 1 y a v jeho čelo byl postaven právě V. Příhoda; členy tohoto sboru byli jmenováni zejména redaktoři předních časopisů učitelských a vedle nich spolupracovníci V. Příhody z reformní komise při škole vys. studií pedagogických. Nechceme tím snad podceňovati osobní kvalifikaci redaktorů učitelských listů pro členství v reformní komisi, ale nebude zajisté sporu o tom, že nebývá na prospěch díla, rozhoduje-li o jeho kritice — jeho spolutvůrce. Pro rozvoj diskuse o metodě globální, jež se samozřejmě dotýkala díla předsedy komise expertů V. Příhody, nemohla tato okolnost zůstati bez hlubokých důsledků, ovšem na škodu věci samé.

podářskou možnost, aby sami 
svým mohli dáti vše potřebné. 
Jen tak zbaví se podpora onoho 
psychologicky ponižujícího ost
nu, který v sobě má a jen tehdy 
bude možno i mezi dětmi mlu- 
viti o skutečné demokracii. Zů- 
stanou-li snad ještě i potom ro
diče, kteří nenajdou onoho hře
jivého poměru k dětem, zůsta
nou jako výjimky, které snad 
přece jen budou v mizivé men
šině.

V zájmu akce D. D. je, aby 
shora nadhozené otázky byly 
řešeny a vyřešeny co nejdříve 
úspěšně, v což také pevně vě
říme. A. E.

Co schází českému filmu?
Otázku si kladlo mnohokrát 

obecenstvo i odborné kruhy a 
různě se na ni odpovídalo. Zdů
razňovalo se, že schází zájem 
obecenstva, peníze, technicky 
dokonalé ateliery, režiséři s me

zinárodní praxí a j. v. Zájem 
obecenstva by tu byl, peníze při 
dnešní dovozní praxi také, bar
randovské ateliery jsou moder
ně zařízené a prostorově převy
šují daleko naděje, které se je
ště nedávno zdály neuskutečni
telné, několik našich režisérů 
mělo možnost se mnoho naučit 
v největších filmových výrob
nách světových. A přece to ně
kde vázne a přece pořád, když 
jdete do prémiového kina na 
český film, který byl pochvá
len kritikou i méně náročným 
publikem, máte nepříjemný po
cit risika zklamání. Vedle velmi 
dobrých věcí, které nemají vždy 
Rasovní úspěch, hrají se věci 
podprůměrné. Nebo, co je hor
ší, filmy kombinované, částeč
ně dobré, z části špatné v tom- 
že filmu. Tedy co chybí české
mu filmu? Vtipně a ve věci 
správně zabýval se otázkou K. 
Horký v článku „Hledá se in
teligentní slečna“. Souhlasíme 
s Horkým, že schází inteligentní 
režiséři a herci. Zdá se, jakoby 
naši filmoví umělci málo praco
vali na sobě samých. Pracují 
jen pro film, spoléhají na rutinu. 
Když vidíte vrcholné filmy cizí 
produkce, nestačíte se divit psy
chologickému bohatství a dů-
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myšiu, které byly do nich polo
ženy. Při českém fiknu jste to
hoto údivu do značné míry ča
sto ušetřeni. To schází českému 
filmu. J.

O snobismu.

Není tak jednoduché defi- 
novati snoba. Ačkoliv každý má 
tohoto slova s patřičně hanli
vou příchutí plná ústa, přece do
vede stěží nalézti při vymezení 
tohoto pojmu něco jiného, než 
co jest praobyčejný nafouka- 
neCc Nafoukanec jest prostě ne
vhodně domýšlivý člověk. Ale 
to všechno není přece snobis
mem. Lidé, které nazýváme 
snoby, mohou býti zcela skrom
ní, anebo lidé opravdu schopní 
a velicí, kteří užívají domýšli
vosti zcela přiměřeně. Je-h ký
čem umělecké dílo, které mělo 
úspěch a nepochází od nás, jest 
snobstvím taková činnost člově
ka, která vzbuzuje zájem lidí, 
ač toho nezasluhuje a odvádí 
při tom pozornost od nás. Tato 
definice jest ovšem po výtce 
metaforická, avšak ukazuje 
nám dobře, kam nutno zamí
řili, abychom se trochu vyznali 
v tomto novém slově, jež změ
nilo podstatně význam od té 
doby, kdy značilo pouze třídní 
exklusivitu. Sama sebou třídní 
exklusivita — zejména u tříd 
venkovských a dělnických a 
u rodové aristokracie — jest 
něčím zcela normálním a jistě 
něčím, nad čímž bychom se ne
pohoršovali. Avšak k odsuzo
vaným projevům snobství do
chází právě na rozhraní tříd, 
právě tam, kde lidé váhají, kde 
nalézti svou společnost a jak 
se zachovali před přáteli a zná
mými, aby vzbudili pozornost a 
při tom „si nezadali64, tam prá
vě, kde není jednání určeno 
dlouholetým zvykem, kde vá
hají, mají-li provésti to neb ono 
tak či zachovati se zcela jinak, 
dostanou se lidé na úskalí sno
bismu a pravidlem na něm ztro
skotají.

U nás, doba přinesla mnoho 
zdravých změn ve vývoji a ve 
vzájemném prostupování tříd. 
Jest zcela v pořádku a na mí-

8. V té době docházelo konečně i k tomu, že se nepříznivá kritika metody globální umlčovala, a ozval-li se z kruhů učitelských proti takovému potlačování věcné kritiky protest, byl potlačen také ten.9. Je samozřejmo, že by práce podle metody globální nebyla možná bez pomůcek, a po této stránce žádné hnutí před tím a sotva které hnutí příští bude míti takovou podporu ve Státním nakladatelství jako metoda globální, pro kterou toto nakladatelství vydalo mnoho nákladných a zřejmě nevyzkoušených pomůcek. Na doklad stačí uvésti na př. jediné Sluníčko!! (O této knížce povolaný odborník, universitní profesor Weingart na schůzi Svazu pražského učitelstva prohlásil, že je to knížka snad dobrá pro trestance a tak „vlastenecká“, že by se podle ní mohlo učiti na severním pólu!!)10. Ale ani tento vývoj a postup metody globální nezdály se jejím propagátorům a protektorům dost rychlé bylo využito (neb zneužito!) příhodné situace, Sluníčko bylo zavedeno na všechny školy, a tak tedy byla úředně nařízena pro tisíce pražských dětí a pro sta pražských učitelů — metoda globální! Jak se to stalo, podrobně vypisuje časopis Pražské školství, a to na různých místech posledních ročníků.Jak byla akce tato v Praze připravována, vidíme na př. z toho, že insp. S. nařídil disciplinární vyšetřování s učitelem K., který byl na radnici oznámen, že se odvážil kritisovati — metodu globální.11. V zápase, který se nyní odehrává před našima očima, nastalo zajímavé třídění:a) rodiče stojí v ohromné většině proti globální metodě a propaguje se dokonce stávka dětí;b) učitelstvo pražské i všechno ostatní v ČSR — až na nepatrné výjimky — metodu globální odmítá;c) vědečtí pracovníci, zejména z kruhů profesorů vysokoškolských, odsoudili tuto metodu velmi rozhodně; pro metodu globální se nevyslovil ani jediný;d) poslanec V. Beneš prohlásil, že metoda globální není součástí reforem Dérerových;e) pro metodu globální pracují dosud vším svým vlivem někteří úředníci školské správy, právě ti, kteří se o její zavádění nejvíce pričiňovali, a to přes odpor rodičů i učitelstva a přese všechny zamítavé posudky pracovníků vědeckých; k jakým koncům toto jednání vede, posuďme: ve jménu vědy byla k nám metoda globální zaváděna, a když nyní nestranní odborníci vědečtí odmítají tuto metodu, tito školští úředníci hlasy odborníků přecházejí.f) A nelze tu konečně nepoznamenati, že se metoda globální stala otázkou jedné politické strany (sociálně demokratické), jejímiž příslušníky především jsou ti, kdo se o rozšíření metody této nejvíce pričiňovali a také zasloužili. A nikdo z význačných propagátorů metody globální není učitelem elementární třídy, nikdo z nich nemá vlastních dětí, které by byly nuceny učiti se čisti touto metodou!! A ovšem také psáti!
Pokusili jsme se vystihnouti stručně podstatné složky vývoje otázky počátečního čtení u nás za propagace globální metody se zřetelem k osobám, které tomuto vývoji dávaly směr, osob však jsme se dotýkali jen potud, pokud bylo nevyhnutelně nutno; ostatně v očekávané diskusi se může leccos doplniti nebo opraviti, a právě o to nám běží, aby příští historik české školy nemusil potřebná data pracně sbírati a aby znal také hybné složky tohoto vývoje.



Modrá revue 47Příštímu historikovi snad by zůstalo utajeno, co je známo účastníkům a současníkům tohoto velikého zápasu; dnes je celkem již jasno :a) Propagace metody globální byla a jest osobní věcí skupiny lidí, jimž vlastní práce ve třídě elementární byla a jest vzdálená.b) Tito lidé využili — při nepravdách všeho druhu — všech prostředků reklamyc) vlivů úředních.Byla-li metoda globální k nám přenesena ze škol v USA, bylo také k propagaci metody této užito prostředků v USA užívaných.Tím vším byla porušena rovnováha funkcí těch činitelů, kteří do této doby byli zúčastněni na pokroku školské práce u nás; bylo ukázáno, kde byly chyby celého postupu, které nezdar pokusu učinily tím zjevnější a větší. Selhaly zejména dvě složky: věda univ. docenta Příhody a obezřelost a objektivnost správních úřadů školních. Šlo-li konec konců o svobodu metodické práce učitelské, je obrana snadná právě od té doby, kdy se ukázalo, že tu jde vlastně o osobní podnik několika jednotlivců, a nesnadná od té doby, kdy proti hlasům praxe a vědy tento stav udržují školští úředníci. A to již nejde o věc pokroku, nýbrž o otázky moci a práva!!V tomto směru stává se otázka pedagogická problémem sociologickým.
Kapa: Akc. spol. Schicht a dějiny 

„Sudetendeutschlandu“.V I. ročníku Modré revue v č. 12 otiskl jsem článek „Akc. společnost Schicht a záchrana národa“, v němž bylo pojednáno o vlasteneckém daru, který firma Schichtova na pamět 10. výročí republiky udělila všem českých školách v republice: darovala jim sérii obrazů z českých dějin od malíře E. Boháče, hýřících nadšením, trikolórami, dvojocasými lvy a jinými symboly moderního vlastenectví, bez ohledu na to, zda se aspoň trochu hodily do doby minulé, jejíž obrazy představovaly: Na prvním z nich Libuše věští slávu Prahy, další představují křest Bořivoje, Přemysla Otakara II. před bitvou na Moravském poli, objevení Karlových Varů a stavbu Kamenného mostu Karlem IV., Husa ve vězení, žižku před Prahou, papežského legáta před Jiřím Poděbradským, porážku Moravanů u Hvězdy, alegorii s Komenským a návrat Masarykův.Bylo jistě možno pozastaviti se nad podivným výběrem te- matů těchto obrazů, kde není zachyceno jediné vojenské vítězství Čechů nad nepřítelem, jen nejtrapnější porážky na Moravském poli a ňa Bílé hoře, z kulturní slávy české není zvěčněno založení university Karlem IV., nejstarší ve střední Evropě, na což česká škola s hrdostí by mohla upozornit, nýbrž je tu založení mostu, pak Hus ve vězení, posel papežův s pokořujícím poselstvím k husitskému králi a obraz české nesvornosti, žižka před Prahou, nahrazuje tu nejslavnější doby českých dějin, husitská vítězství. Divný to výběr, jak chudý, chladný, originální i střízlivý u srovnání s tím nadšením a žárem vanoucím z vlasteneckých barev přeplácaných kýčovitých obrázků! .. „Jedno jen bohužel,“ končil jsem tehdy svůj článek, „nemohu odpověděti: zda tytéž obrazy s německými či dokonce českoněmeckými nápisy věnovala firma Schichtova

stě, že na místa dřívějších pře
dáků politického a hospodář
ského života (a konečně i umě
leckého — neboť i ten podléhá 
vlivům politických převratů, ač 
nejméně a ač by snad! neměl 
vůbec podléhati) vstoupili noví 
lidé. Prospívá se tím jednak vů
bec rozvoji kulturnímu, které
mu každé osvěžení novou krví 
přinese nové a nové obzory, a 
za druhé se tím rozšiřuje blaho
byt, který vznikem „nové šlech
ty“ přešel též jinam — dostal 
se mezi nás. Není pochyby, že 
nikdy neklesne kulturní úroveň 
lidí, kteří stáli již jednou vyso
ko, i když se jejich bohatství 
podstatně sníží, takže každou 
takovou změnou houpačky 
stoupne civilisační úroveň ná
roda (pokud ovšem se přemo
žená vrstva nevyhladí nebo ne
vyžene ze země jako v Rusku 
a trošičku i u nás). Kdyby 
vrstva lidí, kteří zaujali místa 
poražených, byla téže sociální 
ideologie, bylo by mnoho z to
ho, co dnes zveme s odporem 
snobismem, zcela přirozeno a 
přípustno. Avšak boj proti Ra
kousku děl se i ve znamení od
suzování tohoto chování lidí, 
které tehdy bylo přirozeným a 
které dnes zveme snobismem. 
Není však chyby v tomto so
ciálním názoru? Nebylo v tom 
tehdy mnoho zbytečné dema
gogie? Vždyť se zde jedná 
o soukromé chování lidí, které 
nelze zákonem upraviti. Říkáte, 
že v tom jest neupřímnost? Bu
diž, avšak co chcete docíliti? 
Aby přestalo ono exklusivní od
lišování, nebo aby je oni, kdož 
je provádějí, přiznali, jakožto 
požadavek přirozený a správný?

Řekli jsme, že se zde dělalo 
mnoho demagogie. Slovo sno
bismus jest odiosiú, avšak kaž
dého snoba nemůžeme již proto, 
že jest snobem, odmítnouti vů
bec. Lidé, kteří se dostanou i 
rychle k významným místům, 
jsou vždy hodně domýšliví. Kaž
dý parvenu přeceňuje své schop
nosti. Nadto pravidelně se do
stává významného postavení i 
ženám a dětem, kdež nečeká- ’ 
nost a bezzáslužnost je tím ná
padnější. Avšak přes to přese ''
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vše jest mnoho zdravého v této 
neřesti. Hraje-li někdo tennis 
ze snobismu, chodí-li na výsta
vy Mánesa, nikoliv poněvadž má 
o to vše vnitrní zájem, nýbrž 
poněvadž se tam setká se zná
mými a jest viděn, jest to jisté 
ošklivé, ale přináší to i jemu 
prospěch v obou těchto oborech. 
Vnitřní nutkání bývá málokdy 
tak silné, aby překonalo módu, 
která se mu staví na odpor. 
Važme si leckdy snobismu, když 

toho dokáže. Často ovšem jest 
sám součástí módy. Snobismus 
jest často směšný. Pak se mu 
smějme. Ale smějme se mu ja
ko špatně užitému prostředku, 
nikoliv jako věci odsouzení hod
né a nemravné. A hlavně nikdy 
jej nepřipusťme v úředních ne
bo poioůředních věcech. Neboť 
tam jest nedemokratickým. Po
rušuje příliš rovnost, kterou za
tím vyznáváme. E. S. Hauner.

k oslavě 10 let republiky také i německým školám“ — ohledem k nim bylo by snad možno vysvětliti výběr témat.Nuže na tuto otázku mohu dáti dnes opožděnou odpověď: nedarovala. O vánocích zabloudil jsem na jakousi výstavu pořádanou v německé škole a tu na chodbách uvítali mne staří známí — Schichtovy vlastenecké obrazy, jenom však formou stejné. Ze žádného nekřičela barva trikolóry nebo státní znak, byly ponuré, až neslavnostně smutné, nevzhlížely však z nich také žádné známé tváře, nýbrž většinou cizí osoby, v dějinách českých málo významná města a neznámé scény. Posuďte sami: Vjezd biskupa Dětmara, významného jedině tím, že byl první a že byl Němec, do Prahy, založení Ústí nad Labem (Schichtovo město) Přemyslem Otakarem, Střekov (Schichtovy továrny jsou dnes pod ním), vjezd Valdštejnův do Chebu, obhajoba Prahy studenty a měšťany před Švédy 1648, řeč německého posl. Kudlicha 1848 pro zrušení roboty někde ve Slezsku, Goethe a Beethoven v Karlových Varech ,a ,,Sänger- Fest: Meistersängerschule in Iglau in XVII. Jahrh.“Ale jistě i těchto osm stačí: je to skvělá ilustrace k samostatným dějinám „Sudetendeutschlandu“, rafinovaně a obratně vymyšlené styčné body mezi dějinami českého národa, německé menšiny v Čechách a reklamními zájmy firmy Schicht. — Citátem z reklam, jímž začínal můj článek před půl druhým rokem, jedině vhodně může končit i tento: Miliony národního jmění zachrání Schichtovo mýdlo s jelenem . . .
Dopis čtenáře

Vážená redakce!
V minulém čísle Modré Revue postavili jste se 

proti Englišovu plánu na hospodářskou obrodu a dou
fám proto, že popřejete také trochu místa názorům, 
které jsou mezi státními zaměstnanci běžné, ale které 
málokde dojdou uplatněni, neřku-li ani uveřejnění. 
Snadno se potom panu dr. Englišovi napíše v Lid. No
vinách, že státní zaměstnanci o problém nejeví žádného 
zájmu.

Nezájem — pokud je opravdový — je výsledkem 
stálého odstrkávání a kotví v nedůvěře v jakékoli 
vládní sliby a prohlášení. Je roven otupělosti dítěte, 
které je ustavičně bito, mění se ve fatalismus orien- 
tálce, jemuž se zle vede, takže ani nevěří, že by také 
mohlo býti lépe.

Spíše však většinou jde o nezájem zdánlivý. Nelze 
přece tvrditi, že jsme se neozvali a že jsme neprotesto
vali, jen z toho prostého důvodu, že se nenašel list, 
který by naše protesty, uveřejnil. Od té doby, co byly 
konfiskovány i nejpokojnější deníky, kdy i články bý
valých ministerských předsedů propadají hromadné 
konfiskaci, zdvojila se ostražitost odpovědných redak
torů k projevům nespokojenců, jakými jsme právě my, 
a. nesmíme proto nespokojenost projevovati příliš 
nahlas.

Dejme tomu však, že se uskuteční hospodářský 
plán vlády — který není než Englišovým plánem, zba
veným kouzla valutových přirážek — a že se tímto 
způsobem zastaví další snižování platů a mezd, jež by 
prý při důsledném provádění deflace bylo ještě dále 
nutné; bude to znamenat, že se naše poměry zlepší? 
že se naše platy zvýši, nebo alespoň jejich kupní sila 
vzroste? Lze vůbec věřiti, že účinky vládního hospo
dářského plánu budou tak rychlé, aby to státní poklad
na ucítila na vzrůstu státních příjmů ze zaplacených 
daní a dávek? Ale připusťme, že se stav státních fi
nancí zlepší rychle. — Budeme to my, státní zaměst
nanci —• o kterých se rádo říká, že jsou páteři státu 
— na něž bude státní pokladnou, nejdříve pamatováno ? 

Nepřihlásí se o novou podporu zemědělci a ministerstvo 
sociální péče? A hlavně, nedostane se jim této podpo
ry — jako obvykle — dříve nežli nám? Dejme však 
konečně i tomu, že se pohne svědomí státní správy a ta 
že bude ochotna sanovati státní zaměstnance opět zvý
šením platů. Obnoví platy v bývalé výši? Asi sotva. 
Spíše zase dá jen nějakou tu náplast v podobě jedno
rázové výpomoci (snad zase na jeden rok třinácté 
služné).

Ale dejme konečně i tomu, že platy budou uvede
ny na bývalou výši. Bude to ještě něco plátno? Nebude 
už pozdě? Postačí to vůbec k zaplacení dluhů, které 
zde zatím — než se během hospodářského oživení na
plní státní pokladna — u nás vzniknou? A najdou-Ji 
se mezi námi šťastní jednotlivci, kteří vyjdou bez 
dluhů, bude jim vůbec to zvýšení stačiti k vyrovnání 
nových vzestupů cen potravin a nejnutnějších potřeb 
životních, které mezitím podraží? Zbude nám ještě 
něco vůbec, abychom mohli věnovati část příjmů také 
na oděv, obuv, bytové zařízení a pod. ? Kdo bude potom 
pomáhat, aby nezanikl střední živnostenský stav, drob
né podniky, které jsou již více než ohroženy konku
rencí podniků továrních? Dělníci kupují přece jenom 
v konfekcích a továrních prodejnách.

O kultuře nelze ovšem v této souvislosti ani mlu
vit. Nikomu z nás na kulturní podniky nezbude. A kdo 
to nakonec bude, na koho se tyto kulturní podniky 
obráti o pomoc? Jen stát, který za této praxe bude 
útočištěm všeho toho, co nenajde konsumentů, poně
vadž spotřebitelé, rekrutující se z našich řad, budou 
úplně vyhubeni. Nemám proto ani tolik obav o osud 
nás samotných, kteří přece jen jednou musíme zemříti, 
ale o osud tohoto státu, který je tak krátkozraký, že 
si sám ubírá životních schopností.

A to mne v prvé řadě nutí k napsání těchto řádek, 
a prosím proto, abyste je — i když je neuverejníte — 
aspoň pozorně přečetli.

S projevem dokonalé úcty Váš
F. G., vrchní komisař.



Knihy
Aldous Huxley: Konec civilisace. Nákladem L. Ma^áče v Praze. Edice Knihy milionů sv. 5. Překladatel neuveden.
Nový román autora, který se věnuje s oblibou roz

borům poměrů současné společnosti, je značně nepodo
ben ostatním, až dosud k nám uvedeným pracem to
hoto autora a spíše by svým rázem zapadl do řady ro
mánů Wellsových, které tak rády zkoumají budoucnost 
lidské civilisace. (Vliv Wellsóva „Snu“ lze zde sledovati 
v mnoha směrech.) Autor přenáší nás totiž do x-tého 
století po Fordovi (vytvořením Fordova T-modelu po
číná se éra, jejíž biblí jsou díla Fordova), a sledujeme 
spolu s autorem postupně všechny fáze, k nimž až do
spěl vývoj lidstva, které se již nemnoží plozením, ale 
samo řídí zrod a vznik nových jedinců v továrních la
boratořích štěpením skutečných zárodečných buněk. 
Tato civilisace, založená na mechanicky rozmnožené 
lidské buňce, nikoli tedy na oživené hmotě — robo
tech — konfrontována je ve svém třídním složení, 
které je rovněž vyhnáno ve svém mechanismu až na 
hranici možnosti, s přírodním člověkem jedincem, který 
se zvláštním svolením unikl z indiánské reservace me
xické, aby byl předváděn jako ukázka tvora starého 
světa a odstrašující příklad. Umělost takto se podáva
jící civilisace, nedostatek skutečného duševního života, 
nedostatek přirozených citových vztahů vyžene divocha 
do samoty, kde propadne ná.boženskému šílení, v němž 
s ním končí také část „civilisovaných“.

Vědecký podklad této utopie je podán tak přesvěd
čivě a pravděpodobně, že bez ohledu na románový děj 
stačil by upoutati pozornost čtenáře až do konce, zz.

MUC. Oldř. Výleta: O novelu zákona 303/20.
Tato brožura je vítanou příručkou pro toho, kdo se 

chce rychle a přehledně informovat o stavu otázky 
novelisace zákona o zubním lékařství a zubní technice. 
Je neocenitelná zejména v tom, že obsahuje všechny 
návrhy, jež byly politickými stranami v této věci po
dány. Autor se tím ovšem nespokojuje, nýbrž podává 
případnou kritiku všech návrhů, která vyznívá napro
sto zamítavě. Vyslovuje potřebu novely starého, špat
ného zákona, ovšem jinou, než byla připravena poli
tickým kompromisem; zejména strana živnostenská 
a strany socialistické hrají v této otázce smutnou úlo
hu. Trpce si autor stěžuje i na stanovisko rozhodují
cích úřadů, t. j. na min. školství, obchodu a hlavně 
zdravotnictví, které svým návrhem špatně posloužilo 
péči o národní zdraví, ba jednalo protizákonně, nepřed- 
ložilo-li napřed návrh k posudku lékařským komorám, 
a Státní zdravotní radě. Knížka je i přehledem dosa
vadního boje o novelu; ovšem větou, že brožura si ne
činí nároku na úplnost, ulamuje autor hrot možným 
výtkám. Brožura je skvělým důkazem obětavosti stu
dentského pracovníka, který bezvadně zná materiál 
k otázce a nelituje práce a času, aby ho využil doko
nale v zájmu věci, o jejíž spravedlnosti je přesvědčen.

Vavřinec.

Váš vlas bude zachráněn,
budefe-li používali k vlasové léčbě preparátu

Sebo-Ve n tu ra
Výrobek Olivový lékárny 

K dostání v Praze: Adamova lékárna, Václavské náměstí a „u Spasitele", Praha II., Vyšehradská 22.

Pražská Akciová Tiskárna
PRAHA II, LÜTZOWOVA ULICE ČÍSĽO 3.

provádí veškeré druhy tiskopisů, nakladatelských děl, časopisů, brožur, příleži

tostných spisů atd. v provedení jednoduchém i přepychovém v cenách mírných 
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REGENERACE 
DNEŠNÍHO DIVADLA

ANKETA „MODRÉ RENTE“
k t c ľ c s e z účastnili:

Jiří Frejka, František Götz, K. H. Hilar,
Ant. Ileythiiin, Vlastislav Hofman, Rudolf 
Medek, Vlad. K. Müller. Míla Pacová, Jaro
slav Průcha. Miroslav Rutte, Frant. Salzer, 
Olga Scheinpflugová, Zdeněk Štěpánek, 
Frank Tetauer, Jos. Träger, Václav Vydra st.

Uspořádal, 
úvody a článkem „Dramaturgie dneška“ doplnil 

JAROSLAV ŠVEHLA.

Knihu ve vkusné úpravě s fotomontáží hlav zúčastněných divadelníku na obálce, 
vytiskla knihtiskárna „Typus“ Praha-Smíchov a zasílá ji v generální komisi 

divadelní knihkupectví a nakladatelství
F vžena J. R o s e n d o r fa

v Praze 1., Perlová ň n.
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